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Памяці сябра

Тут вам не раўніна, тут вечны бой:
Ляцяць лавіны суцэльнай сцяной,
Парой за камняпадам раве камняпад.
І можна сысці, абрыў абысці,
Але мы ідзём, мы павінны ісці,
Мы ўжо не можам павярнуць назад.

Хто тут не бываў, не рызыкаваў –
Той сам сябе не выпрабаваў,
Няхай дзесь унізе ён зоры хапаў рукой.
Ніколі не стрэнеш ля ціхай вады
За мірна пражытыя ўсе гады
Дзесятую частку ад прыгажосці такой.

Пра ўсё на свеце забыўся свет,
І не падобны на манумент
Той камень, чыю ўпартасць ты перамог.
Як Вечным агнём палымнее днём
Вяршыня зіхатлівым льдом,
Якую скарыць пакуль ты яшчэ не змог.

Няхай на размовы табу няма,
Але ніхто не загінуў дарма,
Дык менш, чым ад прастуды і ад віна.
І пойдуць другія маршрутам тваім,
І шчасце усміхнецца ім,
І горы расступяцца, іх упадзе сцяна.

Адвесныя сцены. Давай – не зявай!
І на шанцаванне надзеі не май:
Ў гарах ненадзейныя камні, і лёд, і скала.
І мы спадзяёмся на дужасць рук,
Сяброўскія рукі, забіты крук,
І молімся, каб страхоўка не падвяла.

Мы рубім прыступкі… Ні кроку назад!
Няхай ад напружання ногі дрыжаць,
І сэрца імкліваю птушкай ірвецца з   
          грудзей.
Ўвесь свет на далоні – даверся яму,
Ты толькі крыху пазайздросціш таму, 
Каго вяршыня яшчэ у блакіт павядзе.

У.Высоцкі.
(Пераклад г.станкевіча). 

Эканамічная сітуацыя 
ў Беларусі працягвае 
пагаршацца. Пра тое 

можна меркаваць з гледзішча 
цэнаў. Яны растуць па-
ранейшаму на ўсё. Дзе пакрысе, 
а дзе ўпэўненым крокам цэны 
захопліваюць усё новыя і 
новыя рубяжы. Напрыканцы 
ліпеня яны ўзраслі на бензін 
і цукар. Абяцаныя кіраўніком 
краіны 500 даляраў заробкаў на 
чалавека даўно засталіся толькі 
ў анекдотах. Беларусь, якая, 
згодна плакатам на фасадах 
будынкаў, ішла “С настоящим – в 
будущее!”,  аказалася адкінутай на 
дзесяцігоддзі ў мінулае. Але наш 
урад, які прывёў да такой сітуацыі, 
у адстаўку не збіраецца. Ды ад яго 
мала што і залежала: уся паўната 

ўлады ў Беларусі была і застаецца 
сканцэнтраванай у руках аднаго 
чалавека. Толькі ён мусіць 
адказваць за тое, што здарылася. 
Падыміце падшыўку газет канца 
лістапада-пачатку снежня. Там  
распісана, як беларусы выходзяць 
на еўрапейскі ўзровень жыцця 
цягам наступнага пяцігадовага 
тэрміну пад ягоным кіраўніцтвам. 
Падобна на тое, што нас у чарговы 
раз аблапошылі.

Беларусы пратэстуюць супраць 
такой палітыкі. Кожную сераду 
ў дзесятках гарадоў рэспублікі 
ладзяцца маўклівыя пратэсты. 
Людзі выходзяць на цэнтральныя 
плошчы і проста маўчаць або 
пляскаюць у ладкі. Але людзі 
ў цывільным, тайныя службы 
прэзідэнта, накідваюцца на такіх 

“дэманстрантаў” і, прымяняючы 
грубую сілу, закідваюць іх у 
аўтобусы, а потым судзяць. С 
пачатку падобных акцый за два-
тры месяцы асуджана каля 2 000 
чалавек.       

У Бешанковічах прыкметы 
крызісу таксама усё заўважней. 
Сярод крамаў і  кіёскаў, якія раней 
працавалі, не-не ды і ўбачыш такую, 
што стаіць замкнутай каторы 
тыдзень. А тое значыць, што яе 
гаспадар вырашыў, што далей 
весці гандаль для яго стратна і 
прыкрыў свой магазінчык. У тых 
жа крамах, што засталіся, асабліва 
прадуктовых, асартымент тавараў 
значна пабяднеў. Бо той, хто 
набывае дарагія прадуктовыя 
вырабы, рызыкуе іх не прадаць і 
пратэрмінаваць срок рэалізацыі.

Бешанковіцкія банкі 
па-ранейшаму не маюць 
валюты. Калі-нікалі хтосьці ад 
безвыходнасці здае свае 50 ці 100 
эўра ці даляраў па яўна заніжаным 
курсе Нацбанка. Ды тыя даляры 
ўмомант прадаюцца шчасліўчыку. 

Тым часам наблізілася жніво. 
Кіраўнік краіны даў год для выхада 
сельскай гаспадаркі Віцебшчыны 
на рэнтабельны ўзровень. 
Толькі здаецца, гэты тэрмін і 
“жастачайшыя патрабаванні” 
нашу сельскую гаспадарку ўжо 
не ўратуюць. Бо неадкуль узяць 
мільярды для яе фінансавання. 
Паясы прыйдзецца зацягнуць 
тужэй. Як павядзе сябе беларус 
далей – пажывём пабачым.

г.станкевіч.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэтым	 –	
зрабіце	бесплатную	падпіску.	Калі	
не	жадаеце	атрымліваць,	то	так-
сама	патэлефануйце.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінкі»		
змяшчае	 бясплатныя	 абвесткі	
чытачоў	выдання.	Дзеля	размяш-
чэння	 абвесткі	 патэлефануйце	 ў	
рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	 то	
даем	эфектыўныя	парады	па	аба-
роне	 права	 і	 пошуку	 бясплатных	
юрыстаў.	 Звяртайцеся	 на	 адрас	
газеты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	
да	 супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	 –	 нашая	 падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

Шостага ліпеня 2011-га года на сорак пя-
тым годзе жыцця памёр механізатр калгаса 
“Нізгалава” Уладзімір Герцык. Я блізка ведаў 
гэтага хлопца. Мы пазнаёміліся ў далёкім 
ужо 1984-м, калі я прыехаў у Двор Нізгалава 
пасля БСГА працаваць аграномам. Валодзя 
тады заканчваў школу і шукаў свой шлях у 
жыцці. Сын механізатара, ён у свае 17 гадоў 
мог лёгка падмяніць бацьку на любой пра-
цы. А таму пытанне аб сваім жыццёвым шля-
ху ён вырашыў даволі лёгка і звязаў свой 
лёс з вёскай. Як і бальшыня кваліфікаваных 
механізатараў у нашых калгасах, Валодзя 
выконваў любую работу. Умеў абыходзіцца і 
з сеялкай, і з плугам. Быў на добрым рахунку 
ў начальства. Што і казаць: на такіх як ён тры-
маюцца калгасы.

На апошняй пасяўной Валодзя працаваў 
на магутным МТЗ-1221, прычым працаваў 
у дзве змены – з пяці раніцы да дзесяці ве-
чара. Хацелася трохі заработаць грошай, 
якіх не вельмі хочуць плаціць шараговым 
працаўнікам. Аднойчы ўвесну яму выклікалі 
на поле хуткую дапамогу, бо сэрца пачало 
даваць збоі. І вось яно не вытрымала…

Апісаны выпадак – не выключэнне, а 
правіла. Яшчэ з часоў свайго старшынёўства 
я ведаў, што да пенсіі ў калгасах дажываюць 
толькі адзінкі механізатараў. Ды й тыя заста-
юцца спрэс інвалідамі. І вось праз 25 гадоў 
пасля гэтага аказалася, што тэндэнцыя не да-
жывання да пенсіі не толькі захавалася, але і 
ўзмацнілася. І тое адбываецца ўжо не ў кал-
гасах, а ў новых утварэннях лукашэнкаўскай 
Беларусі. Дзе пра клопат пра простага 
працаўніка трубяць у разы мацней, чым 
трубілі ў савецкія часы. Але ж толькі трубяць. 
На справе праца ў “рэарганізаваных” кал-
гасах так і засталася цяжкай паднявольнай 
працай. Тут, для таго, каб нешта заробіць, ты 
павінен выжыльвацца ў дзве-тры змены. Каб 
потым свае мільёны, заробленыя крывёю 
і потам, выкінуць з-за чарговай інфляцыі і 
крызісу. 

Мільёны і мільёны ў нашай краіне закоп-
ваюць у лукашоўкі – так ласкава называюць 
“аграгарадкі”, дзе акрамя назвы нічога, што 
звязвала б вёску з горадам, няма. Людзей 
прыманьваюць сюды прымітыўнымі хацінамі, 
і тыя ад безвыходнасці згаджаюцца жыць у 

тых хацінах і працаваць на “благо Родіны”. Не 
маючы часу не толькі на нейкае культурнае 
жыццё, але і нават на элементарную ўвагу да 
сябе самога. І, сцяўшы зубы, працуюць яны 
на “благо Родіны”, якая забудзецца пра іх ужо 
назаўтра пасля іхняй смерці. 

Было б банальна сцвярджаць, што нех-
та, акрамя родных, помніць пра тыя смерці. 
Але ж ці не пара пакласці канец сістэме, якая 
губіць людзей, што яе ўтрымліваюць. 

Калі мы разарвём заганнае кола?
г.станкевіч.

У сувязі з праблемай размяш-
чэння газеты “Крывінка” на парта-
ле http://haradok.belarda.org/  наша 
газета стала будзе размяшчацца на 
партале http://kamunikat.org/ , дзе 
зацікаўленыя грамадзяне могуць 
яе спампаваць са старонкі: http://
kamunikat.org/kryvinka.html , што у 
каталагу “Пэрыёдыка” для далейшага 
выкарыстання. 

ТУжэй зацягнем Паясы

Як паралізаваць працу вялікага 
гандлёвага прадпрыемства ў 
цэнтры горада? Губляючы пры 
гэтым штодня мільёны і дзесяткі 
мільёнаў прыбытку. Недадаючы 
мільёны і дзесяткі мільёнаў у раён-
ны бюджэт. І пры тым захоўваючы ў 
недатыкальнасці аклад чыноўніка, 
які тое сістэматычна “арганізоўвае”. 
Такое пытанне Вы можаце задаць 
сп.Галенка і атрымаць дэталёвы 
адказ. Яна можа нават правесці 
семінар, дзе падрабязна раскажа, 
як гэта арганізавана ў сённяшнім 
бешанковіцкім універсаме. Гадамі 
ён не можа выбіцца з таго неза-
йздроснага становішча, куды яго 
прывяло ўжо дзесяткі гадоў няз-
меннае кіраўніцтва нашага раён-
нага спажывецкага таварыства. 

Скажам 13-га ліпеня ў 8.15 раніцы 
галоўныя дзверы універсама былі 
яшчэ зачыненыя. Праз дзве хвіліны 
адна з прадавачак іх прыадчыніла 

і прамовіла: “Сёння 
магазін працаваць не 
будзе, бо ў наяўнасці 
толькі адна прадавач-

ка.” То бок, крама з асартыментам у 
дзесяткі тысяч тавараў будзе цэлы 
дзень замкнёная з нагоды таго, 
што раённае кіраўніцтва стварыла 
такія ўмовы працы, што ніхто сюды 
не хоча ісці працаваць. Сотні, калі 
не тысячы пакупнікоў, будуць гу-
бляць свой час, бегаючы ад зам-
кнутых дзвярэй да іншых ганд-
лёвых устаноў. А тысячы адзінак 
тавараў, многія з якіх маюць вельмі 
кароткі тэрмін рэалізацыі, будуць 
губляць свае спажывецкія якасці 
і псавацца. І калі-небудзь некаму 
за іх прыйдзецца заплаціць. Але 
толькі не кіраўніцтву. Бо яно ў нас 
непагрэшнае, яно заўсёды мае ра-
цыю. Нават калі паралізуе работу 
сваіх прадпрыемстваў.

Гісторыяй развіцця чалавечага 
грамадства даўно даказана, што 
адносна маленькія і, галоўнае, 
прыватныя прадпрыемствы 
больш устойлівыя і рэнтабельныя, 

чым вялізныя дзяржаўныя мон-
стры. Але не ў лукашэнкаўскай 
Беларусі. Тут па-ранейшаму вы-
находзяць веласіпед. Бо ведаюць, 
што аддаць у прыватныя рукі той 
жа ўніверсам (хаця б акцыянаваць 
яго паміж тымі ж прадавачкамі), 
для раённай гандлёвай эліты зна-
чыць страціць свае звышзарпла-
ты. А тое, што яны ў разы вышэй 
заробкаў шараговых прадавачак 
– неаспрэчны факт.      

Але сённяшні стан спраў ва 
ўніверсаме ўпарта падштурхоўвае 
да дзеянняў у гэтым кірунку. Нават 
калі камусьці вельмі не хочацца. 
Нельга ж бясконца здзеквацца 
з прадавачак, прымушаючы іх 
працаваць за зарплату, якая, як 
напісана ў аб’яве на ягоных дзвя-
рах, ” вышэй за мільён”, у дада-
так кампенсуючы з таго мільёна 
кошт сапсаваных ці ўкрадзеных 
прадуктаў. 

Афіцыйная ж палітыка дзяржавы 
пакуль што ідзе ўразрэз з разумнай 
рацыянальнай палітыкай, што мае 
месца ва ўсім цывілізаваным све-

це. А таму пра прыватызацыю ў 
нас толькі прамаўляюць з высокіх 
трыбун. (Чамусьці “прыватызу-
юць” адразу ні больш ні менш, а 
Салігорскі калійны камбінат.) А 
на справе ідзе ранейшае жор-
сткае дзяржаўнае кіраўніцтва 
ва ўсіх гаспадарчых сферах. Тое, 
што яно прывядзе да поўнага ка-
лапсу ўсёй эканомікі, мы ўсе ба-
чым сёння і хутка ўбачым яшчэ 
яскравей. Бо прадпрымальнікі і 
ініцыятыўныя людзі ўсё больш і 
больш выціскаюцца з жыцця. Яны 
змушаны закрываць свае крамкі і 
зварочваць вытворчасць. А баль-
шыня дзяржпрадпрыемстваў 
працуе ненамнога лепш, чым 
бешанковіцкі універсам. 

г.станкевіч.

P.S. Да слова, універсам 13-га 
ліпеня ўсё ж працаваў, але толькі 
да 19-ці гадзін. Да 19.00 працаваў 
ён і ўвесь наступны тыдзень. А 20-
21-22-га ліпеня ён зноў быў зачы-
нены цэлымі днямі. Як сведчыла 
паперына на дзвярах: “Переучёт”. 

Тут вам не 
раўніна

Параліч

меркаВанне рэдакТара

У цэнТры ўВагі
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20-га ліпеня ў Ста-
рых Ранчыцах ад-
былася чарговая 

сустрэча з славутымі сынамі 
нашае краіны: гісторыкам і 
пісьменнікам Уладзімірам 
Арловым і бардам Зміцерам 
Бартосікам. Яны накіроўваліся 
на сустрэчу з удзельнікамі во-
днага паходу Віцебск – Пола-
цак і знайшлі час, каб завітаць 
у Старыя Ранчыцы. Цягам 
дзвюх гадзін жменька неабы-
якавых людзей з правінцыі 
мела магчымасць паслухаць 
беларускія песні і вершы, 
пагаварыць са сталічнымі 
гасцямі, задаць ім набалелыя 
пытанні. З часу папярэдняй 
сустрэчы з Арловым мінула 
амаль два гады, а кантынгент 
тых, хто прыйшоў на сустрэчу 
не павялічыўся і толькі крыху 
змяніўся. Многія мае знаёмыя, 
калі я запрашаю на падоб-
ныя сустрэчы, паспяваюць 
адмовіцца, не спытаўшы на-
ват, з якой нагоды запрашэн-
не. Так глыбока сядзіць у іхніх 
душах страх. І сярод гэтых 
знаёмых ёсць людзі, якія самі 
з’яўляюцца творцамі. Глыбока 

спачуваю ім.
На новай сустрэчы У.Арлоў 

прэзентаваў сваю новую кнігу 
“Дзікае поле”. Творы, аповесць 
і апавяданні гістарычнай про-
зы, што ўвайшлі ў яе, можна 
было пачытаць і ў ранейшых 
кнігах. Але пад новай воклад-
кай яны ўсе глядзяцца крыху 
інакш, дый пасля апошняга 
выдання гэтай гістарычнай 
прозы мінула добрых паўтара 
дзясятка гадоў. Прысутныя 
з цікавасцю паслухалі но-
выя вершы пісьменніка. 
Многія ахвотна набывалі 
як прэзентуемую кнігу, так і 
зборнік вершаў “Паром праз 
Ла-Манш”. Наймаладзейшая 
ўдельніца прэзентацыі атры-
мала ў падарунак торбачку з 
надпісам “Будзьма!” Менавіта 
пад гэтым дэвізам у рамках 
кампаніі “Будзьма беларусамі!” 
і праводзілася мерапры-
емства. Акрамя гэтага, усе 
прысутныя атрымалі дыскі з 
кнігай Васіля Быкава “Доўгая 
дарога дадому”. Дарагі пада-
рунак прыйшоўся ўсім даду-
шы. Хацелася б спадзявацца, 
што на наступным мерапры-

емстве ў Ранчыцах будзе не 
адзін дзесятак людзей, як гэта 
было сёлета.

Сваімі цудоўнымі песнямі 
аздобіў сустрэчу Зміцер 
Бартосік. Ён – яшчэ адзін 
прыклад таго, якая прыця-
гальная беларуская культура 
для нашых суседзяў. Зміцер 
нарадзіўся ў Расеі, з белару-
скай мовай пазнаёміўся ўжо 
ў сталым узросце. Яна так да-
пасавалася да душы чалаве-
ка, што засталася там навекі. 
Зміцер сам піша вершы, вы-
конвае творы іншых аўтараў. 
На мерапрыемстве прагучалі 
песні на словы Булата Акуд-
жавы ў перакладзе Рыгора 
Барадуліна “Крумкач”, на сло-
вы Анатоля Жыгуліна “Я туды 
палячу”ў тым жа перакладзе, 
аўтарская песня “Дарога на 
Вільню” і іншыя.

А яшчэ Зміцер Бартосік меў 
сустрэчу з многімі жыхарамі 
Старых Ранчыц, пра якую слу-
хачы “радыё Свабода” могуць 
пачуць рэпартаж у эфіры.

З гасцямі было дамоўлена 
пра новыя сустрэчы. 

г.станкевіч.

СуСтрэча ў Старых раНчыцах

як наВесці Парадак – 
“крыВінка” ПраПанУе 11-га ліпеня на да-

рогах, што вядуць 
да ракі Крывінкі, 

з’явіліся жоўтыя металёвыя 
таблічкі. На іх на расейскай 
мове пад трафарэт напісана 
чорным уборыстым шрыфтам, 
які чытаецца толькі зблізку, 
наступнае: 

“Увага! Ахоўваемая тэры-
торыя. Уздоўж рэчкі (вадаёма) 
… устаноўлена прыбярэж-
ная паласа водаахоўнай зоны 
шырынёй … метраў ад урэза 
вады.

У межах прыбярэжнай па-
ласы забараняецца:

– заезд, стаянка і мыйка 
аўтатранспарту,

– разворванне зямлі і вы-
пас жывёлы,

– высечка дрэў і кустоў,
– прымяненне ядахімікатаў 

і мінеральных угнаенняў,
– засмечванне і забруд-

жванне бытавымі і іншымі 
адкідамі,

– разбіўка намётаў
Людзі, вінаватыя ў 

парушэнні ўстаноўленага рэ-
жыму, нясуць адказнасць у 
адпаведнасці з Законам РБ 
(арт.15.51)”.

Нарэшце парушальнікі 
Закону, якія не ўладах з За-
конам, змогуць на пытанне 
“А дзе гэта напісана?” атры-
маць канкрэтны адказ. Але 
ж прайшоў тыдзень, пайшоў 

другі, а на таблічцы так і не 
з’явілася ні назва ракі, ні шы-
рыня водаахоўнай зоны. Ды й 
тоя новая шыльда, якую толькі 
што паставілі, ужо даволі такі 
зацяганая, абшарпаная. Нека-
торыя словы на ёй чытаюцца з 
цяжкасцю.

Калі ж разабрацца, усіх 
законаў на таблічках не 
напішаш. Ды і колькасць 
пастаўленых таблічак аніяк не 
ўплывае на выкананне законаў 
грамадзянамі. Мы жывём не 
ў старажытныя вякі, калі не 
было кніг і асноўныя законы 
выбіваліся на камянях. І няве-
данне Закона сёння не вызва-
ляе грамадзяніна ад аказнасці. 
А таму прыродаахоўнай 
інспекцыі (думаецца, што 
таблічкі замаўляла менавіта 
яна) трэба было б вывучыць, 
якім чынам праблема абаро-
ны наваколля вырашаецца ў 
краінах з вышэйшай чым у нас 
культурай.

Прыкладам, у Нямеччыне 
блізу водных аб’ектаў стаяць 
прыгожыя шыльдачкі, дзе 
напісана толькі адно слова: 
“Wasserschutzgebiet“, што 
і абазначае “водаахоўная 
зона”. Усё слова падкрэслена 
прыгожай хвалістай лініяй 
блакітнага колеру. І бачна 
тая шыльдачка здалёк, што і 
з’яўляецца галоўным сэнсам 
яе з’яўлення. Яна сама і ёсць 

Закон. І яе пашкоджанне ці 
ліквідацыя таксама караецца 
па Законе. Нашы ж “умельцы” 
уціснулі на кавалак металу па-
мерам 50 на 40 сантыметраў 
аж паўсотні слоў, якія пера-
казваюць Закон. Стваральнікі 
“шэдэўру” падразумевалі, што 
нашы грамадзяне законаў не 
ведаюць і мо хоць па шыль-
дзе пачытаюць. Праўда, як 
заўсёды, галоўнае на ёй не 
напісалі. Ні назвы ракі, ні шы-
рыню ахоўнай зоны. А гэта 
наўпроставае сведчанне таго, 
што справу рабілі не па клічу 
сэрца,  а па чыноўніцкай 
прынуцы, для правяраючых. 
Маўляў, наце вам і толькі ад 
нас адчапіцеся!

Падазраю, што акцыя 
па ўстаноўцы падобных 
“шэдэўраў” закранула ўвесь 
раён, калі не браць шырэй. 
Што ж, дзякуй і за тое, гэта 
нейкі крок наперад. Але ж 
усю тую “наглядную агітацыю” 
рабілі на нашы грошы, на гро-
шы падаткаплацельнікаў. А як 
зрабіць найлепш, у нас і не 
спыталіся. А таму праз нейкі 
час прыйдзецца перарабляць. 
Мы, беларусы, з першага разу 
толькі ссякаем. Усё астатняе 
патрабуе некалькіх спроб.

А што да выкарыстання 
дзяржаўнай мовы, то чынушам 
на яе, як вядома, напляваць. 

г.станкевіч.  

Найбуйнейшая танкавая бітва
На 233-м кіламетры шашы 

Мінск – Віцебск, у вёсцы Будзілава 
Бешанковіцкага раёна, каля самай 
дарогі, на заходнім беразе рэчкі 
Чарнагосціца стаіць сціплы самаробны 
помнік са звычайнага камення, зама-
цаванага рошчынай. З’явіўся ён зусім 
нядаўна, гадоў дзесяць-пятнацаць 
таму. Надпіс на ім сведчыць, што помнік 
той танкістам 14-й танкавай брыгады, 
якія гераічна загінулі тут у ліпені 1941-
га года. Ні прозвішчаў, ні імёнаў на ім 
няма. Чаму ж гэты маўклівы помнік не 
ўзнік раней, адразу пасля вайны, ці ў 
семідзесятыя-васьмідзесятыя гады, 
калі галасы “будаўнікоў сацыялізму” аж 
зрываліся, выкрыкваючы лозунг:”Ніхто 
не забыты, нішто не забыта!” Чаму 
нідзе не ўспамінаюць пра герояў-
танкістаў?  Нічога няма пра іх і ў нашым 
краязнаўчым музеі.

Адказ на гэтыя пытанні я выпадкова 
знайшоў у кнізе “Пакутны век” белару-
скага пісьменніка Васіля Якавенкі, з якім 
мне пашчасціла сустрэцца ў Мінску 26-
га мая 2007-га году. Кніга сама па сабе 
ашаламіла крывавай праўдай пра лёс 
беларускай сям’і Рамановічаў, які быў 
тыповы з лёсамі мільёнаў беларусаў, і 
я раю ўсім сваім знаёмым узяць ў мяне 
тую кнігу пачытаць. На яе старонках я 
і знайшоў дакументальнае падцвер-
джанне трагедыі, якая адбылася на бе-
рагах Чарнагосціцы 70 гадоў таму.

5-га ліпеня 1941-га года тут быў 
разгорнуты 5-ты танкавы корпус 
пад камандваннем генерала В. І. 
Вінаградава. Раніцай 6-га ліпеня два-
наццаць цяжкіх танкаў КВ і  два БТ 
пры падтрымцы з-пад Астроўна 14-
га гаўбічна-артылерыйскага палка, ў 
якім, дарэчы, служыў старэйшы сын 

Сталіна Я. Джугашвілі, правялі раз-
ведку боем. Праціўнік арганізаваным 
артылерыйскім і супрацьтанкавым аг-
нём да ракі не падпусціў. (Супрацьтан-
кавыя пушкі былі закапаны немцамі ў 
зямлю праз кожныя 100 метраў.) Пры 
гэтым загінуў Герой Савецкага Саюза 
па фінскай вайне Георгій Хараборкін.

Нягледзечы на няўдачу Вінаградаў 
прымае рашэнне атакаваць немцаў 
менавіта тут. Да чаго прывяло такое 
рашэнне сведчыць журнал баявых 
дзеянняў брыгады:

“7 июля – в 6.30 танковые батальоны 
вышли с исходных позиций в атаку. 

Противник открыл сильный артил-
лерийский огонь из всех калибров по 
руслу реки Черногостица и перепра-
вам, нанося серьёзные потери нашим 
танкам. В это время на все позиции, 
занятые корпусом, налетели пикирую-

щие бомбардировщики и истребители 
противника, которые последователь-
но волнами бомбили танки и пехоту 
14-го мотострелкового полка. 

К 17.00 уцелевшие танки и пехота 
вернулись на исходные рубежи.     

При этом потеряно 70 танков и бо-
лее200 человек убитыми и ранены-
ми. Убиты: зам. Начальника отдела 
политической пропаганды старший 
батальонный комиссар Федосеев, ко-
мандир 27-го танкового полка майор 
Романовский, командир батальона 
тяжелых танков капитан Старых, ко-
мандир батальона танков Т-34 майор 
Гришин, комиссар Шинкаренко…Все-
го людские потери составили 30 про-
центов личного состава. Комдив пол-
ковник Васильев был ранен осколком 
в руку и лицо, но остался в строю.” 

Застаецца дабавіць, што немцы пас-
ля разгрому 5-га танкавага корпуса 
павярнулі з Будзілава на поўдзень і 
ўдарылі ў фланг сёмаму танкаваму кор-
пусу, які паспяхова наступаў на Сянно. 
Сёмы корпус быў таксама разбіты, а 

наступленне спынена.
Сяргею Бутэвічу, беларускаму 

гісторыку, удалося 15 гадоў таму 
запісаць успаміны аднаго з удзельнікаў 
тых падзей на магнітафон. У пачатку 
вайны, у першых чыслах ліпеня 1941 
гады, той быў камандзірам танка і 
патрапіў у складзе 5-га корпуса 20-й 
арміі генерала Курачкіна ў бітву з ня-
мецкай танкавай арміяй, дзе з абод-
вух бакоў было не менш за 2 тысячы 
баявых машын . І было гэта 6 ліпеня 
1941 года, за 2 гады да бітвы пад 
Прохараўкай, пра якую распавядаец-
ца ва ўсіх падручніках гісторыі і ваен-
ных мемуарах савецкіх палкаводцаў. 
А вось з таго, што нагаварыў тады на 
магнітафон былы танкіст, вынікала, 
што танкавая бітва пад Сянно была 
сапраўды унікальнай па колькасці су-
працьстаячых машын. І аднной з са-
мых вялікіх па колькасці ахвяр з боку 
савецкіх войскаў.

г.станкевіч.

(Працяг	будзе)

сёлетняй весной высілкамі 
бешанковіцкага экалагічнага цэн-
тру і грамадскага аб’яднання “Фонд 

“Экасвет” (ЗША) быў праведзены моладзевы 
экалагічны аўдыт. Аўдыт гэта – незалежная 
комплексная ацэнка экалагічнага стану ней-
кага суб’екту прыроды. У нашым выпадку – 
маленькага ручая Безназоўны, які працякае 
праз Бешанковічы, больш вядомага ў народзе 
як “Ванючка”. Аўдыт праводзіўся малодшымі 
школьнікамі трэціх-шостых класаў пры ўдзеле 
спецыялістаў раённага экалагічнага цэнтру. 
Дзеці аб’ектыўна ацанілі якасць стану ру-
чая і яго бліжэйшага наваколля і адначасова 
выявілі і ацанілі негатыўны ўплыў на гэты стан 
мясцовых прамысловых прадпрыемстваў, якія 
ляжаць на яго берагах.

Ручай Безымянны пачынаецца недалёка 
ад дарогі Мінск – Віцебск з балота блізу сен-
ненскага скрыжавання і працякае праз горад у 
паўночна-заходнім кірунку. На ягоных берагах 
знаходзіцца шмат раённых прадпрыемстваў і 
арганізацый. Гэта “Катламаш” і лясгас, камунгас 
і малаказавод. Усе яны ў той ці іншай ступені 
скідаюць свае адкіды ў гэты ручай. А тэрыто-
рыя наўкол ручая ў значнай ступені зарасла 
быльнікам. Таксама маюць месца шматлікія 
сметнікі і кучы металалому. У ходзе рэйдаў 
дзецьмі былі выраблены перасцерагальныя 
плакаты і стэнды, якія ўстаноўлены на бера-

гах ручая, жыхарам горада разасланы сотні 
лістоў.          

Па выніках аўдыту ў бешанковіцкім 
экалагічным цэнтры была праведзена справаз-
дачная канферэнцыя з удзелам прадстаўніка 
амерыканскага пасольства. Па выніках аўдыту 
быў накіраваны ліст у раённую інспекцыю 
прыродных рэсурсаў, якая зараз і павінна за-
няцца ліквідацыяй выяўленых пры аглядзе 
недахопаў. Накіраваны лісты і кіраўнікам адпа-
ведных прадпрыемстваў, якія размешчаны на 
берагах ручая і маюць дачыненне да яго гарот-
нага стану. І па першым жа сігнале большасць 
кіраўнікоў імгненна і станоўча адрэагавалі на 
лісты і пачалі наводзіць парадак на прылягаю-
чых тэрыторыях.

Трэба сказаць, што пасля праведзена-
га мерапрыемства вада з ручая Безымянны 
прыгоднай для піцця адразу не стане. Бо ў яго 
скідваюцца сточныя воды з усіх шматкватэр-
ных дамоў па вуліцы Чарняхоўскага. Бо так 
праектавалася і будавалася ў савецкія часы. 
Сёння ж, каб узвесці ачыстныя збудаванні, у 
раёне няма сродкаў. І толькі тады, калі пытан-
не настойліва ўздымаць на розных узроўнях 
улады, не згаджацца з існаваннем “Ванючкі” ў 
цэнтры горада, сродкі, несумненна, знойдуц-
ца на ўсё. Як яны знаходзяцца для “Дажынак”, 
славянскіх базараў і т.п.

г.станкевіч.

спачатку вытрымкі з “Круглага стала” па 
праблеме выдзялення з цвёрдых быта-
вых адкідаў другасных матэрыяльных 

рэсурсаў. “Зара”( №52 ад 5.07.2011). 
Намеснік дырэктара бешанковіцкага 

“Камунальніка” І. С. Гаманько: “… закуплена 18 
кантэйнераў для раздзельнага збору смецця. 
Абсталявана кантэйнерная пляцоўка па разд-
зельнаму збору другаснай сыравіны па вул. 
Будаўнікоў у райцэнтры. Але культура людзей 
не дазваляе пакуль збіраць прызначаны від 
другаснай сыравіны.”

Начальнік раённай інспекцыі прырод-
ных рэсурсаў Д.П.Талстой: “ Наладжан рэ-
гулярны збор цвёрдых бытавых адкідаў у 
вёсках, праведзена тлумачальная праца з 
насельніцтвам… Але сёння сістэма пачала 
буксаваць. Існуючы тарыф – 340 рублёў з ад-
наго пражываючага ў месяц – невялікая сума, 
але грошы на рахунак камунальнікаў паступа-
юць слаба. Па сельсаветах утварылася запазы-
чанасць каля 18 мільёнаў рублёў.”

Галоўны санітарны ўрач раёна 
Н.А.Карпушэнка: “Можна парушальнікаў пры-
цягваць да адміністратыўнай адказнасці… але 
многае залежыць і ад свядомасці чалавека. 
Экалагічнае выхаванне павінна пачынацца з 
дзяцінства. Нельга ўсё звальваць на менталітэт 
і адсутнасць культуры грамадзян, бо парадак у 
агульным доме пачынаецца з санітарнай куль-
туры…. За кінуты акурак у Верхнядзвінску 5 
гадоў назад можна было атрымаць каля 50 000 
рублёў штрафу.”

Гэта – галоўнае ў выказваннях 
выступоўцаў. 

“Крывінка” прапануе праграму дзеянняў 
для нашай улады, каб зрабіць хоць маленькі 
крок наперад. 

Першае. Шырэй развіваць інстытут 
грамадскіх інспектараў па ахове прыроды. 
Яны мусяць быць у кожнай вёсцы. Кожны, 
хто парушае Закон, павінен несці пакаранне. 
Толькі тады, калі кожная вёсачка будзе мець 
свайго грамадскага інспектара, тут нельга буд-
зе тварыць тое, што творыцца сёння. 

Другое. Прасіць заканадаўчую ўладу 
зрабіць больш жорсткімі законы для 
парушальнікаў.

Трэцяе. Закупіць абсталяванне, якое дазва-
ляла б бесперашкодна і з карысцю для кожна-
га збываць тару з-пад напояў. Маюцца на ўвазе 
аўтаматы па прыёму бутэлек і т.п. Кожны чала-
век павінен мець магчымасць не выкідваць пу-
стую бутэльку, а ўкінуць яе ў акенца аўтамата і 
атрымаць узамен грошы.

Альтэрнатыўны падыход: уключыць частку 
кошту тавару ў кошт тары, то бок зрабіць кошт 
пустой бутэлькі такі высокі, каб яе ніхто не мог 
кінуць.

Чацвёртае. Вывучыць механізм збо-
ру адкідаў ў адной з развітых краін свету і 
ўкараніць яго ў Беларусі, а не прыдумляць 
свой веласіпед. 

л.Паўлава.

Водаахоўная зона

ВЫБіЦЦА З БРУдУ
кУлЬТУрная Падзея

Вырашым ПраблемУ

У цэнТры ўВагі 
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Как странно все устроено. Мы пишем про всякое важное: про надежды на кредит МВФ, про очередной рост цен, про Ливию и самое молодое 
государство в мире Южный Судан. А в Новополоцкой колонии в это время долго, спокойно, методично, медленно фактически убивают парня. 

У рэспубліканскім цэнтры дзіцячай 
анкалёгіі і гематалёгіі прайшла цырымонія 
перадачы дабрачыннага грузу, прысланага 
амэрыканскай дабрачыннай арганізацыяй 
«City Hope International». маленькія пацыен-
ты цэнтру атрымалі лекі, аналягаў якім няма 
ў беларусі, на суму звыш 4 мільярдаў рублёў.

Часовы павераны ў справах ЗША ў Беларусі 
Майкл Скэнлан, выступаючы перад лекарамі, 
маці малых пацыентаў і дзеткамі, шмат хто зь 
якіх прыйшоў у актавую залю зь перасоўнымі 
кропельніцамі, згадаў і сваю пэрсанальную дра-
му, зьвязаную з ракам:

«На жаль, кожны з нас сутыкаўся з гэтай хва-
робай альбо ведаў тых, хто меў такі досьвед. У 
маім выпадку хворай на рак была мая маці. Дзя-
куючы мэдыкамэнтам, такім жа, як гэтыя, яна 
змагла пражыць яшчэ 10 гадоў, пасьля таго як 
даведалася пра свой дыягназ: лейкемія».

Майкл Скэнлан выказаў непрыхаваную 
радасьць ад таго, што разам з грамадзкімі 
арганізацыямі ЗША і Беларусі ўрад Злучаных 
Штатаў дапамагае хворым на рак беларускім 
дзецям. «Гэтая праграма дапамогі дзейнічае 
ўжо 20 гадоў і працягне сваю дзейнасьць»,— 
запэўніў кіраўнік амэрыканскай амбасады: 
«Больш чым за 20 гадоў у Беларусь было 
накіраваная гуманітарная дапамога на суму 
больш як 100 мільёнаў даляраў. Сакрэт жа ў тым, 
што мы проста забясьпечваем падтрымку такім 
праграмам, але асноўны цяжар працы ляжыць 
на няўрадавых арганізацыях у ЗША і Беларусі».

Гуманітарны груз, які сёньня быў дастаўлены 
ў дзіцячы цэнтар анкалёгіі і гематалёгіі, каш-
туе каля 1 мільёна даляраў. З амэрыканска-
га боку місію арганізоўвала добра вядомая ў 
Беларусі дабрачынная арганізацыя «City Hope 
International», зь беларускага — дабрачынная 
арганізацыя «Надзея Экспрэс». Яе кіраўнік Міхаіл 
Собаль кажа, што і ў ЗША, і ў Беларусі было шмат 
зроблена, каб даставіць лекі, неабходныя хво-
рым на рак дзецям. Дарагія лекі закупляліся на 
замовы беларускіх шпіталяў. Вялікую падтрым-
ку, у тым ліку матэрыяльную, дабрачынныя 
арганізацыі маюць ад ураду ЗША. Разам з тым 
некаторыя беларускія правілы афармленьня па-
добных гуманітарных грузаў, на думку спадара 
Собаля, варта было б перагледзець: «Да нашых 
гуманітарных паставак абсалютна аднолька-
вае стаўленьне, як да звычайнай камэрцыйнай 
пастаўкі мэдыкамэнтаў, патрабуецца тое ж кола 
дакумэнтаў, тыя ж абавязаньні і іншае».

Намесьніца галоўнага лекара цэнтру Аксана 
Раманава перш за ўсё выказала падзяку амэры-
канскаму ўраду і дабрачынным арганізацыям: 
«У 2009 годзе мы атрымалі дапамогі на 485 
мільёнаў рублёў, сёлета — на 4 мільярды 401 
мільён. Гэта прэпараты, якія жыцьцёва неаб-
ходныя і выкарыстоўваюцца выключна паводле 
прызначэньня».

Аксана Раманава кажа, што ў іхнім цэнтры да 
поўнага выздараўленьня лечаць 74 працэнты 
маленькіх пацыентаў — гэта высокі паказчык, 
які даводзіць, што рак — не фатальны дыяг-
наз. Да 1990 году ў СССР выратоўвалі толькі 15 
працэнтаў анкалягічна хворых дзяцей. Паводле 
яе слоў, з усіх рэгіёнаў Беларусі па захворвань-
нях дзяцей на рак лідзіруюць Менск і Менская 
вобласьць, у тым ліку таму, што сюды пераехала 
большасьць жыхароў адселеных чарнобыльскіх 
рэгіёнаў.

Валер каліноўскі.

АКЦии МоЛЧАЛиВыХ В РАМКАХ КАМПАНии «РеВоЛюЦиЯ ЧеРеЗ СоЦиАЛьНые СеТи» и иХ 
БРУТАЛьНый РАЗГоН ВЛАСТЯМи САМи По СеБе СТАЛи БеСПРеЦеДеНТНыМи СоБыТиЯМи В 
БоГАТой НА ПРоТеСТы и РеПРеССии СоВРеМеННой иСТоРии БеЛАРУСи. НиКоГДА ТАКоГо 
Не БыЛо, ЧТоБы ЗА ТРи НеДеЛи В СТРАНе БыЛо ЗАДеРЖАНо 1730 ЧеЛоВеК. ДАЖе ПоСЛе 19 
ДеКАБРЯ АРеСТоВАННыХ БыЛо МеНьШе.

еще один рекорд: за это время 
милиция и спецслужбы задер-
жали 73 журналиста. Никогда в 
Беларуси не было такой целена-
правленной охоты на представи-
телей СМи. Причем, брутальность 
действий властей с каждой новой 
средой нарастает.

Эти акции и общенациональ-
ный «хапун» выявили, вытащили 
на поверхность и иные любопыт-
ные общественно-политические 
процессы, которые прежде были 
скрыты или так не проявлялись. 
Впервые масса людей задержи-
валась с таким грубым наруше-
нием законов и права. Граждане 
подвергались штрафам, админи-
стративному аресту за то, что они 
либо молча стояли, ходили по 
улицам и площадям, либо аплоди-
ровали. В Минске человека суди-
ли на основании постановления о 
привлечении к ответственности, в 
котором было написано: «хлопал 
в ладоши».

обратите внимание, как власти 
тщательно пытаются скрыть от 
общества, в чем же состоит вина 
участников акции. Вот А. Лукашен-
ко, выступая на торжественном 
собрании накануне Дня незави-
симости и стремясь дискредити-
ровать своих оппонентов в глазах 
населения, говорил: «Топаньем, 
хлопаньем, мычанием, рычанием 
на площадях, на улицах проблем 
не решишь». На самом деле никто 
не топал, не мычал, и не рычал.

однако модель ненасильствен-
ного сопротивления, которую 
взяли на вооружение организато-
ры молчаливых акций, может пе-
ревернуть отношение общества к 
оппонентам власти. Не случайно 
гвоздем всей политической кам-
пании властей против оппозиции 
после 19 декабря стали кадры би-
тья дверей Дома правительства. 
Дескать, вот наглядное свидетель-
ство насилия противников прези-
дента в отношении государствен-
ного учреждения. На этом были 
построены и судебные процессы, 
и их пропагандистское обеспе-
чение. Надо сказать, эта кампа-
ния дала определенный эффект. 
опросы НиСЭПи показывают, что 

в первые ме-
сяцы после 
этих событий 
около поло-
вины населе-
ния осужда-
ла действия 
сторонников 
о п п о з и ц и и 
19 декабря.

Сейчас си-
туация иная. 
Молчаливые 
акции про-
исходят в 
момент рез-
кого роста 
н е д о в е р и я 
к власти, не-
довольства, 
обозленности 
людей. и в этой атмосфере массо-
вый «хапун» по отношению к лю-
дям, которые просто стоят, молчат 
или аплодируют, скорее всего, вы-
зовет сочувствие обывателей. Жи-
вущее в глубине души белорусов 
чувство справедливости по отно-
шению к невинным жертвам ми-
лицейского произвола может еще 
усилить и без того негативный об-
раз властей. Что чревато самыми 
непредсказуемыми последствия-
ми. ибо, как известно, революции 
подготавливаются моральным 
неприятием существующей вла-
сти, непременное условие краха 
любого политического режима — 
нравственная изоляция.

Абсурдность ситуации, когда 
молчание, стояние или аплодис-
менты являются нарушениями 
закона, как раз характерны для 
заидеологизированных полити-
ческих систем. Это как по оруэл-
лу: черное — это белое, молчал 
— это «ругался матом», стоял — 
это не подчинялся работникам 
милиции, аплодировал — это вы-
крикивал «антигосударственные 
лозунги».

На постсоветском простран-
стве много недемократических 
режимов. из них белорусский — 
пожалуй, самый идеологизиро-
ванный. его функционирование 
сопровождается рядом культово-
магических ритуалов (селектор-

ные совещания, 
« Д о ж и н к и » , 
парады и пр.), 
пропагандист-
ских клише 
( « с т а б и л ь -
ность», «народ-
ный президент» 
и др.). одним из 
таких идеоло-
гических кон-
структов стал 
тезис о «госу-
дарстве для 
народа», якобы 
пос троенном 
в Беларуси, о 
единодушной 
поддержке бе-
лорусским об-

ществом прези-
дента и его политического курса. 
А. Лукашенко много раз уверял, 
что за него голосует «практически 
все население», а оппозиция — 
«это не народ», «их на всю страну 
не наберется и одного-двух десят-
ков». Только в таком государстве 
в колониях сидят «достойные 
люди», в сравнении с которыми 
политзаключенные являются «ша-
лопаями».

В такой идеологической кон-
струкции опасен любой неорто-
доксальный элемент. Маленький 
вирус может быстро разрушить 
всю систему. Вот почему высту-
пления оппозиционных кандида-
тов в президенты по ТВ в ходе по-
следних президентских выборов 
вызвали ажиотаж, взбудоражили 
общество, взорвали политиче-
скую атмосферу в стране. и чтобы 
вернуть ситуацию назад, властям 
пришлось устраивать побоище 19 
декабря и последующий погром 
оппозиции.

В рамках системы официозного 
единомыслия не только публич-
ный протест, но даже элементар-
ное расхождение с принятым 
ритуалом является крамолой, 
угрозой для власти. известны слу-
чаи, когда милиция арестовывала 
не только людей с надписями на 
майке «Надоел», но и тех, у кого 
были вроде бы ничего крамоль-
ного не содержащие, невинные 

призывы: «Вся власть Советам!»; 
«Долой самодержавие!». 5 июля 
гомельский активист В. Непом-
нящих был задержан за лозунг 
на майке «Долой фашизм!» и был 
оштрафован на 350 тыс. руб.

Самое забавное, что в бело-
русском политическом контек-
сте между властью, оппозицией, 
обывателями существует полный 
консенсус относительно того, что 
все эти действия — от невинной 
надписи на майке до молчания на 
площади — являются формами 
протеста.

Скажите, что плохого и опасно-
го для властей в призыве «Жыве 
Беларусь!»? однако милиционе-
ры уверены, что это антигосудар-
ственный лозунг, о чем они неод-
нократно заявляли на судебных 
процессах, представая в качестве 
свидетелей. и когда на «Славян-
ском базаре» арт-группа «Хор 
Турецкого» в присутствии пре-
зидента кричала со сцены «Жыве 
Беларусь!», белорусский интернет 
взорвался возбужденными ком-
ментариями, а сами артисты были 
вынуждены оправдываться, выпу-
скать специальный пресс-релиз.

Поскольку аплодисменты ста-
ли оружием протеста, то власти, 
которые теперь страшатся соб-
ственной тени, довели ситуацию 
до абсурда. они дали команду 
на праздновании Дня независи-
мости 3 июля не аплодировать. В 
результате не только выступле-
ние президента публика встре-
тила гробовым молчанием, но и 
вечерний концерт прошел прак-
тически без аплодисментов. Что 
вызвало шок у зарубежных арти-
стов, не понимающих, куда они 
попали. Все это было бы смешно, 
если бы не было так грустно. если 
кампания «Революция через со-
циальные сети» будет успешно 
продолжаться, то все концертные 
залы, театры, стадионы заполнят 
молчащие зрители.

Поэтому пушкинский афоризм 
«народ безмолвствует» в нынеш-
нем белорусском политическом 
контексте приобретает совсем 
иной смысл.

Валерий карбалеВИч.

ТеаТр абсУрда АМэРЫКАНсКіЯ 
лЕКі БЕлАРУсКіМ 
дЗЕЦЯМ

За два с небольшим месяца в колонии – пятый 
раз штрафной изолятор. В общей сложности уже 
больше месяца карцера. Не убийца, не рецидивист, 
не насильник, не душитель маленьких детей и ба-
бушек. Никита Лиховид всего лишь вышел 19 дека-
бря протестовать против такой системы, в которой 
люди – лагерная пыль. В которой каждый завтра 
может оказаться в тюрьме и над каждым сможет 
издеваться какой-нибудь «новый белорус» – хозяин 
зоны.

ШиЗо – это когда только раз в неделю выводят на 
прогулку. Вы представляете, что такое сидеть в ка-
менной клетке в тридцатиградусную жару?! ШиЗо 
– это когда ничего нельзя, даже читать книги или 
газеты. ШиЗо – это постоянный голод. ШиЗо – это 
пытка. и об этом давно говорят правозащитники. 

Больше месяца пыток...
Уже в конце мая во время встречи с сыном мать 

увидела, что от него осталась половина. Тонкие, поч-
ти детские, ледяные руки. она все время растирала 
эти руки, чтобы хоть немного согреть. А он успокаи-
вал: «Мама, не волнуйся, я дышу в форточку». 

Я уверена: Никита даже не может рассказать ни-
кому, что на самом деле пережил за эти два месяца, 
потому что у хороших сыновей есть табу на жалобы; 

оно сформулировано просто: «Мама, не волнуй-
ся...» 

Ужас в том, что этими карцерами они либо убьют 
парня, либо покалечат. В колонии он представ-
ляется незаконно осужденным и не подписывает 
никакие бумаги. он встает на подъем, выходит на 
зарядку, но упражнений не делает, просто стоит. 
Когда у него спрашивают – почему? – он отвечает, 
что осужден незаконно, и что пока с него не снимут 
обвинение, никаких распоряжений выполнять не 
будет. Этот бунт видит весь отряд, и, наверное, там 
много таких, незаконно осужденных. Чтобы пример 
не был заразителен, чтобы таким же образом дру-
гие ЗК не стали добиваться пересмотра приговора, 
Никиту раз за разом отправляют в ШиЗо. Десять су-
ток карцера, пятнадцать, пять, двадцать... 

если бы он объявил голодовку, если бы он резал 
себе вены – это было бы грандиозное ЧП, админи-
страция колонии строчила бы объяснительные во 
все инстанции и вряд ли оправдалась бы. Но Никита 
выбрал другую форму бунта, по сути – другую фор-
му самоубийства. и все происходящее оказалось 
как бы в рамках закона.

Самое страшное, что мы все понимаем: ни один 
суд в нашей стране не пересмотрит приговор Ни-

ките Лиховиду и другим политзаключен-
ным. Потому что главой государства было 
сказано: «Приговоры справедливые, по-
литзаключенных в Беларуси нет». 

Даже если Никиту сгноят в карцере, 
ни судья Наталья Пыкина, ни прокурор 
Антон Загоровский не признают, что на 
их совести человеческая жизнь. и началь-
ник новополоцкой колонии Александр 
Сивохо не признает. и начальник этого начальни-
ка... Хотя в глубине души каждый из них понимает, 
что этот парень не преступник, он герой.

официозные идеологи теперь всегда будут прои-
грывать в борьбе за умы и сердца белорусов, пото-
му что они борются вот с такими пацанами – худень-
ким, глазастым, но несгибаемыми в своем желании 
жить в свободной и справедливой стране. А их ге-
рои сначала за большие деньги тренируются разби-
вать на своей голове кирпичи, а потом выходят на 
улицы и по трое-четверо кидаются на мирных лю-
дей, получая от этого какое-то дикое удовольствие. 

Но именно поэтому, если бы у меня была возмож-
ность встретиться с Никитой Лиховидом, то я бы его 
просила поберечь себя, делать эту злополучную за-
рядку. Ведь чтобы нелюди не правили бал, нормаль-

ным людям надо жить, и желательно – жить долго.
светлана калинкина.

Ад	рэдакцыі: Падтрымаць палітвязня можна да-
сыланнем лістоў на адрас: 211440, г. Наваполацк, 
вул. Тэхнічная, 8. Выпраўленчая Калонія № 10, Мікіту 
Ліхавіду

Можна напісаць і тамтэйшай адміністрацыі, якая 
помсліва ламае маладога беларуса, – нагадаць, што 
за ўсё давядзецца сплочваць: 211440, г. Наваполацк, 
вул. Тэхнічная, 8. Начальніку Выпраўленчай Калоніі 
№ 10 Сівоху Аляксандру Мікалаевічу

Ці затэлефанаваць туды: прыёмная начальніка: 
тел./факс (8-02145) 557127, кадравы апарат: тел. 
(8-02145) 77143, 77130.

галоўная Падзея

ПаліТычныя закладнікі 

дабрачыннасцЬ



4сТАР.

заснавальнік і рэдактар: 
Георгій Станкевіч

адрас рэдакцыі: Бешанковіцкі раён, 
в. Старыя Ранчыцы, e-mail: stan62@list.ru.
тэл. 37455, маб. +375292184739

наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна.
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«Жорсткая дыктатура на парозе 
еўрасаюза непрымальная і супярэчыць 
шматгадовай канцэпцыі бачання еўропы як 
«адзінай, свабоднай і мірнай» прасторы. Калі 
Лукашэнка паспрабуе працягнуць сваю ўладу 
за кошт продажу каштоўных эканамічных 
актываў краіны Маскве, ён аслабіць белару-
скую незалежнасць і стабільнасць. Вось чаму, 
узмацняючы ціск на рэжым, Захад таксама 
павінен падрыхтаваць пакет эканамічнай і 
палітычнай дапамогі на выпадак, калі Лука-
шэнка збяжыць ці будзе так ці інакш адхілены 
ад улады. Атачэнне Лукашэнкі павінна гэта 
ведаць: «светлая будучыня» магчыма толькі 
пасля таго, як Лукашэнка сыдзе, але атачэнне 
таксама павінна разумець, што замена адна-

го дыктатара другім не вырашыць праблемы. 
Гэта не тое, што беларусы прымуць, што бе-
ларусы заслугоўваюць.

Безумоўнае вызваленне ўсіх палітычных 
зняволеных, спыненне рэпрэсіўных мер, 
падтрымка незалежных сродкаў масавай 
інфармацыі і грамадзянскай супольнасці, 
павага да вяршэнства закона, свабодныя і 
канкурэнтныя выбары вельмі важныя для 
таго, каб Беларусь заняла дастойнае месца 
ў якасці еўрапейскага дзяржавы. Беларусь 
без Лукашэнкі -- а становіцца ўсё больш 
відавочна, што дні яго палічаны -- будзе 
азначаць, што адным дыктатарам у свеце 
стане менш. Гэта тое, чаму ўсе мы зможам 
апладзіраваць», -- пішуць яны.

Захад дапаможа БеларуСі фіНаНСава

ЖУРНАЛиСТА оСВоБоДиЛи В ЗАЛе СУДА. «ВыНеСеННый ПРиГоВоР — ЭТо РеЗУЛьТАТ 
ДАВЛеНиЯ НА РеЖиМ ЛУКАШеНКо», — ЗАЯВиЛ АНДЖей ПоЧоБУТ. 

НЕРАдиВЫЕ диРЕКТОРА ВОссТАли 
пРОТиВ пРиВАТиЗАЦии

Што значыць перамагчы?
Даўно пераканаўся ў той быццам абстрактнай 

формуле: хочаш палепшыць сьвет – палепшы самога 
сябе. Цяпер возьмем наша незалежнае грамадзтва 
– тых, каму аўтарытарны рэжым найбольш намуляў 
несвабодамі, несправядлівасьцямі й антыбеларуш-
чынай. Ня трэба доўга вывучаць сытуацыю, каб пе-
раканацца, што крыніца ўсяго, што так раздражняе 
й ятрыць незалежнае грамадзтва, знаходзіцца ня 
толькі звонку яго, але і ў ім самім. За мінулыя пятнац-
цаць гадоў яно быццам захварэла на тыя самыя хва-
робы, што і аўтарытарызм, а іншым разам наўпрост 
падобнае да яго як люстэркавы адбітак.

Вось вам чалавечая годнасьць і справядлівы 
суд. Дзе сёньня найлепей відаць незалежнае гра-
мадзтва? Слушна, у інтэрнэце. Паглядзіце, колькі 
нянавісьці абрынаюць адзін на аднаго змагары з 
аўтарытарызмам! Прычым, нянавісьць нічым не 
матываваная, у ёй чытаецца матыў зьнішчэньня – я 
хачу, каб цябе не было!

А вось – цэнзура. За рэдкім выключэньнем на неза-
лежных сайтах няма прэмадэрацыі. Ну, што ж, трэба 
пільнаваць мацюкі. Але ня толькі. Сайты пільнуюць, 
каб, крый божа, не прайшло таго, што можна тракта-
ваць як абразу гонару і годнасьці... не, не чалавека. 
Чыноўніка. Бо чыноўнік не пацерпіць навету й агаво-
ру і зараз пацягне рэдакцыю ў суд. А вось усе астатнія 
– прадстаўнікі незалежнага грамадзтва – па поўнай 
праграме атрымліваюць сваю бочку арыштантаў -- 
наветаў і агавораў, прыніжэньня гонару й годнасьці. І 
такія рэчы рэдакцыі, як правіла, не адмадэроўваюць. 
Іншы раз назіраеш поўнае зьдзічэньне нораваў. Дзе? 
У найбольш прасунутым незалежным грамадзтве.

Натуральна, вялікую долю бруду ўносяць ува ўсё 
гэта супрацоўнікі адмысловых службаў. Але маем 
мноства прыкладаў, калі ў гэты хор дадаюцца галасы 
людзей, нібыта, з твайго лягеру.

Вось шаноўны Анатоль Сідарэвіч разразіўся ў сваім 
дзёньніку ў сеціве артыкулам у мой гонар пра тое, 

што я заклікаю да супрацоўніцтва з рэжымам. Гавор-
ка ішла пра мой водгук на сьмерць лідэра віленскіх 
беларусаў Лявона Мурашкі. Зь Сідарэвічам мы не 
адзін год ведаемся, і ягоны тэкст мусіў быць запытам 
да мяне, маўляў, ці трэба трактаваць твае словы як 
заклік да супрацоўніцтва з рэжымам? Натуральна, 
мой адказ быў бы адмоўным. І мы абмеркавалі б той 
мэханізм суперніцтва з рэжымам, які я прапаную – 
кантактнай барацьбы замест цяперашняга бою зь 
ценем. Але тэкст Сідарэвіча – як вэрдыкт. Маўляў, 
трэба прыпячатаць і ўсё. Спробы завесьці гутарку ў 
жывым часопісе майго крытыка выніку не далі. А пра 
што гаварыць, калі я “ўбіваю ў галовы чытачоў ідэю 
прымірэньня” Сідарэвіча з рэжымам... Ён сваё сказаў 
і застаўся сабою задаволены.

Шчыра скажу, што мною рухае ніяк не патрэба 
сатысфакцыі, а самае простае зьдзіўленьне. Калі 
пятнаццаць гадоў мы сядзелі ў глухой абароне, якую 
самі сабе й прыдумалі, няўжо няма ніякага жаданьня 
пераправерыць іншыя варыянты паводзінаў? Хто і 
што выйграе ад таго, што ты вось такі й ні на каліва 
зьмяніцца не жадаеш? Бо не жадаеш перамагчы, бо 
замест прагі перамогі ўспрыняў пазыцыю – мая пе-
рамога ў тым, што я вось такі нязьменны, а гэта зна-
чыць, што яна ўжо здабытая.

Ты ня можаш пагадзіцца з тым, што твой народ 
зьмірыўся з тым парадкам рэчаў, які ёсьць, а рэ-
жым стварыў такія ўмовы, каб народ мог з гэтым 
зьмірыцца? Але ты маеш справу з дадзенасьцю. І тут 
або або. Або ты ствараеш рэвалюцыйную сытуацыю 
і падымаеш народ на зьмену ўлады, альбо ін’ектуеш 
у дадзенасьць свае ідэі й паняткі, безь якіх ня можаш 
уявіць вобразу сваёй краіны. Але калі ты ані робіш 
рэвалюцыю, ані інтэгруеш свае ідэі ў народ, значыць 
ты адбіўся ад часу, ад эпохі і знаходзіш сваю мэту ў 
кулюарным змаганьні з сабе падобнымі. 

сяргей дУбаВец, 
2009 г.

ПрИгоВор анджею 
ПочобУТУ – 3 года УслоВно

– Я ожидал более жесткого приговора, — сказал 
Почобут «БелаПАН». — Считаю, что вынесенный 
приговор — это результат давления на режим 
Лукашенко, результат введения экономических 
санкций в отношении режима. Я всегда был сто-
ронником того, чтобы в отношении диктаторских 
режимов проводить твердую политику, потому 
что только твердая позиция дает результат.

Почобут убежден, что смыслом «таких арестов 
и таких уголовных дел является шантаж». – Безу-
словно, это была какая-то попытка шантажа в от-
ношении Польши. Александр Лукашенко исполь-
зовал меня как инструмент давления. Я очень 
рад, что никаких уступок по этому поводу Лука-
шенко не получил, — подчеркнул журналист.

Ближайшую неделю Почобут намерен провести 
с семьей. «Вот сына сейчас увидел — он очень 
вырос, потому что когда меня задержали, он был 
совсем маленький, — сказал он. — Потом буду, 
как и раньше, работать корреспондентом «Газе-
ты выборчей», буду членом Союза поляков. На 
мою деятельность и мои взгляды никакого влия-
ния тюрьма не оказала. Какие-то ограничения в 
связи с приговором будут. Например, ограниче-
ния по покиданию места жительства и так далее. 

Но на меня как на человека, на мои убеждения, 
на мою журналистскую деятельность приговор 
никак не повлиял и не повлияет».

Почобут намерен обжаловать вынесенный ему 
приговор. «Пока есть хоть какие-то инструменты 
для этого, буду его обжаловать. Этот процесс был 
не судом, а судилищем», — заявил журналист.

Посольство Польши в Беларуси приветствует 
освобождение Анджея Почобута

Посольство Польши в Беларуси приветствует 
освобождение из-под стражи в зале суда жур-
налиста польской «Газеты Выборчей», сообщает 
interfax.by.

– Это большая радость. Место порядочного че-
ловека на воле, а не в тюрьме» – заявил interfax.
by пресс-атташе посольства Польши Павел Мар-
чук. он также добавил, что считает судебное 
решение «хорошим прогнозом для других осуж-
денных».

Напомним, что выступивший ранее со своим 
последним словом Анджей Почобут своей вины 
не признал. На свободе журналиста встретили 
ликованием!

сергей сТахоВскИй.

Причем, говорит Кузнецов, эта подрывная 
деятельность ведется в сговоре с местными 
органами власти и чиновниками из мини-
стерств и ведомств.

В этом году в соответствии с планом прива-
тизации на продажу будут выставлены пакеты 
акций 178 предприятий. По расчетам ГКи, при-
близительный доход от приватизации пред-
приятий с учетом их балансовой стоимости 
мог составить 620-650 млн. долларов. однако, 
как признался Георгий Кузнецов, эти прогно-
зы не учитывали 56-процентную девальвацию. 
Таким образом, выручка от продажи по итогам 
года может оказаться меньше.

Но государство столкнулось с еще одной 
проблемой — срывами продаж. За полтора 
месяца ГКи удалось найти покупателей лишь 
для 10 предприятий и пополнить бюджет на 38 
млрд. рублей. Хотя для продажи на аукционах 
и конкурсах выставлялось в два раза больше 
субъектов хозяйствования.

Вычислить подрывников было не сложно. 
ими оказались директора некоторых пред-
приятий, которые, по словам Георгия Кузнецо-
ва, долгое время разваливали предприятия, 
параллельно получая господдержку. Теперь 
до них дошло, что с приватизацией придут но-
вые собственники, а действующие руководи-
тели, не обеспечившие эффективную работу 
компаний, будут уволены.

«и теперь они начинают будоражить кол-
лективы, запугивать, срывать конкурсы и аук-
ционы. Так, например, было по Лидскому заво-
ду пищевых концентратов, который пытались 
продать по конкурсу, на условиях, выдвину-
тых концерном «Белгоспищепром». Но когда 
дошло дело до конкура, когда появились хо-
рошие инвесторы, у которых большие рынки 
сбыта, конкурс сорвался», — резюмировал 
Георгий Кузнецов.

По его словам, аналогичная ситуация скла-
дывается вокруг Барановичской швейной фа-
брики, гомельского предприятия «Элегант». 
«А когда послушаешь, почему они выступают 
против продажи, становится плохо», — отме-
чает Кузнецов.

Наглость некоторых руководителей вообще 
выходит за рамки понимания.

«один директор выдвинул предложение: 
«Давайте не будем выставлять предприятие 
на аукционе. Вы дайте мне пакет акций, а я сам 
буду его продавать». То есть мало того что они 
разваливали предприятия и даже подворовы-
вали немножко, так теперь еще хотят и акции 
сами продавать», — возмущается глава Госко-
митета по имуществу.

Хуже всего, по его словам, что на поводу у 
этих руководителей предприятий идут выше-
стоящие министерства и ведомства.

«Сначала вносят предложения продавать 

предприятия по конкурсу или на аукционе, а 
как только начинаем объявлять дату конкурса 
или аукциона, присылают письма, что переду-
мали», — описывает действия министерств и 
ведомств Кузнецов.

Экономист Сергей Чалый сопротивление 
приватизации со стороны директоров пред-
приятий считает закономерным. С приходом 
новых инвесторов традиционно старый ме-
неджмент теряет рабочие места. Поддержка 
директоров со стороны чиновников также не 
случайна.

«Хорошо живут те предприятия, которые 
дружат с местными органами власти. и у чи-
новников может быть свой интерес проти-
виться приватизации. Ведь они могут обладать 
собственностью и контролировать финансо-
вые потоки. Например, предприятие работает 
через торговый дом, через посредническую 
компанию, где работают родственники или 
аффилированные лица того или иного чинов-
ника. На лицо — способ получения рентного 
дохода с подведомственной территории».

Причина появления ряда условия и вовсе 
остается загадкой, констатирует глава ГКи. 
«Потенциальный покупатель Пуховичского 
пищевого комбината, занимающегося про-
изводством плодово-ягодных вин, должен, 
например, вложить 1,5 млн. долларов в пред-
приятие. Задаю вопрос: «Куда будут вложены 
деньги?». Мне говорят, что надо построить 
здание, но никто не ответил, что за здание и 
зачем его строить».

Чтобы в дальнейшем пресечь попытки вы-
движения непонятных условий, ГКи принял 
решение, что условия всех конкурсов будут 
рассматриваться и утверждаться коллегией 
комитета.

Попытки саботажа приватизации при этом 
будут игнорироваться, добавил он.

Серьезной угрозы для приватизации в са-
ботаже со стороны директората и местных 
властей Сергей Чалый, впрочем, не видит. А 
навешивание всех собак на директоров и чи-
новников, на его взгляд, — это попытка найти 
виноватого в том, что процесс приватизации 
движется не так быстро. При этом за кадром 
остаются более серьезные факторы, препят-
ствующие активным продажам. Это не только 
сами предприятия, не вызывающие большой 
интерес, но также низкий уровень предпро-
дажной подготовки предприятий. «Речь идет 
об элементарной расчистке баланса пред-
приятий от непрофильных активов, чтобы 
инвестору было понятно, где деньги зараба-
тываются. В таком виде предприятие гораздо 
привлекательнее, чем в случае конгломерата 
непонятных бизнесов», — считает аналитик.

андрей кожемякИн, 
naviny.by.

ПА ВЯЛІКІМ РАХУНКУ, ПеРАМАГЧы – НЯ ЗьНІШЧыЦь, А ДАБІЦЦА ТАГо, ЧАГо Не СТАе. МНе, ДА ПРы-
КЛАДУ, У ЦЯПеРАШНЯй СыСТЭМе Не СТАе ЛюДЗКАСьЦІ й ПРАФЭСІЯНАЛІЗМУ. ТУТ І СВАБоДА СЛоВА І 
СПРАВЯДЛІВы СУД, ПАВАГА ЧАЛАВеЧАе ГоДНАСьЦІ й ПАШАНА ДА ПАПЯРЭДНІКАў І, САМо САБой, Бе-
ЛАРУШЧыНА.

нашы дУмкі дэмакраТычны рУх

Праблемы эканомікі

ПРи РАСПРоДАЖе ГоССоБСТВеННоСТи ВЛАСТи СТоЛКНУЛиСь С НеоЖиДАННыМ ПРеПЯТСТВиеМ. По 
СЛоВАМ ПРеДСеДАТеЛЯ ГоСКоМиТеТА По иМУщеСТВУ (ГКи) ГеоРГиЯ КУЗНеЦоВА, БоЯСь СЛеТеТь С 
ДАВНо НАСиЖеННыХ МеСТ, РУКоВоДиТеЛи ТеХ СУБъеКТоВ ХоЗЯйСТВоВАНиЯ, КоТоРые ДоЛЖНы 
БыТь ПРиВАТиЗиРоВАНы, СТАЛи НАМеРеННо СРыВАТь АУКЦиоНы и КоНКУРСы и НАСТРАиВАТь 
ПРоТиВ ПРоДАЖи ТРУДоВые КоЛЛеКТиВы. 

сВеТ Пра беларУсЬ

ПРА ГЭТА ПІШУЦь АМеРыКАНСКІЯ АНАЛІТыКІ ДЭВІД КРЭйМеР І УЭС МІТЧЭЛ ВА ўПЛыВоВАй ГАЗеЦе THe 
WaSHIngTon PoST. АЛе ТоЛьКІ ТАДы, КАЛІ ЛУКАШЭНКА БУДЗе АДХІЛеНы АД УЛАДы.

На кожных 1000 жыхароў Беларусі 
прыпадае 14 міліцыянтаў (калі больш да-
кладна – 1442 на 100 000). На другім мес-
цы знаходзіцца Расея: 9,7 паліцэйскіх на 
1000 чалавек, на трэцім – Казахстан – 7,1 
ахоўнікаў парадку на 1000 насельніцтва.

Значна менш міліцыянтаў на Украіне -- 
6,5, а таксама ў Грузіі -- 5,6 і Азербайджане 
-- 4,6.Самая малая колькасць  паліцэйскіх у 
Малдове -- 3,9 на тысячу насельніцтва.

У нашых суседзяў з еўразвязу колькасць 
паліцэйскіх на душу насельніцтва менш, 
чым у Расіі: Літва -- 7,9, Латвія -- 8,6.

Па выдатках на аднаго паліцэйскага 

лідзіруе Расія. У яе памер гэтых выдаткаў 
- 23875 даляраў. На другім месцы ў СНД 
па выдатках на аднаго паліцэйскага Ка-
захстан - 16 700 даляраў. Але і Расія, і Ка-
захстан выглядаюць больш чым сціпла ў 
параўнанні з краінамі Усходняй еўропы. 
Яны выдаткоўваюць на аднаго паліцэйскага 
значна больш: Чэхія - 77804 даляраў, Эстонія 
- 77414, Венгрыя - 71965. Але і якасць пра-
цы паліцэйскіх там іншая. Беларусь жа бярэ 
перш за ўсё колькасцю міліцыянтаў, якія 
часам выконваюць функцыі барацьбы з 
палітычнымі апанентамі.

леанід анТонаў.

БЕлАРУсЫ КОРМЯЦЬ НАЙБОлЬШ 
МіліЦЫЯНТАў У сНд

наша ўлада

У БеЛАРУСІ НАйБоЛьШАЯ КоЛьКАСьЦь МІЛІЦыІ НА ДУШУ НАСеЛьНІЦТВА СЯРоД КРАІНАў 
СНД І ўСХоДНЯй ЭўРоПы.  


